

ملخص الرسالة

الحمد لله وحده، والصلاة والسلام على نبينا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين، أما بعد:
الانحرافات العقديّة: هي كل انحراف وميل عن العقيدة الصحيحة الموافقة للكتاب والسنة ومنهج السلف.

وللانحرافات العقديّة آثار سيئة كثيرة على الداعية والمدعو ومحتوى الدعوة ووسائلها؛ فمن آثارها على الداعية: الترويج للبدع والتشكيك في الدين والتنفير منه وإثارة الشبهات والفتن والانضمام إلى التجمعات الحزبية، ومن آثارها على المدعويين: التقليد المذموم والحيرة والتنشئت والضياع والتفرق والاختلاف وتسلط الأعداء، ومن آثارها على محتوى الدعوة: إماتة السنن وإحياء البدع وتشويه الدين وذهاب القيم والأخلاق والانغماس في المعاصي والآثام، ومن آثارها على وسائل الدعوة: بث الأفكار والمذاهب والآراء الباطلة وإفساد الفطر السليمة والسعي إلى عزل الإسلام واطعاف العقيدة والدعوة إلى وحدة الأديان وتقاربها.

سبل مواجهة الانحرافات العقديّة: الرجوع إلى الكتاب والسنة والتسليم لهما، وقيام العلماء والدعاة بالأمر بالمعروف والنهي عن المنكر، وضبط الفتوى ومنع المتلاعبين بها، والعناية بالعلوم الشرعية وترسيخ العقيدة الصحيحة.

الطالبة:

عائشه إبراهيم السديس

المشرفة

د. أسماء سالم بن عفيف

Abstract

All gratitude to Allah and respect to his messenger Mohammad peace be upon him.

Theological deviances are any diverging from the correct faith which adheres to Quran, Sunnah and the techniques of the Salaf.

Theological deviances have negative impact on the preacher and those whose preached as well as the content and techniques of Dawa (missionary work). Among its negative impact on the preacher is the spread of heresy, casting doubts on religion, estrangement, fostering suspicions and seditions, and joining suspected cults. On the other hand, such deviance also impact those who are being preached by blind imitation, confusion, bewilderment, division, dispersion and empowering the enemy.

Theological deviances on the content of Dawa is overlooking the Sunnah, establishing heresy, distorting the religion, absence of morals, and indulging in immorality and transgressions. Finally, its impact on Dawa techniques include spreading incorrect ideologies, opinions and doctrines as well as corrupting instincts and weakening Islam by targeting the faith and calling for unity of religions.

There are many ways to confront these theological deviances including resorting to the Quran and Sunnah as the perfect source of the religion, scholars practicing the promotion of virtues and the prevention of vice, controlling Fatwa and discouraging those who misuse it, and supporting religious sciences by consolidating the truthful faith.

Student

AISHA BINT IBRAHIM BIN ABDUL AZIZ AL SUDAIS

Supervising

Dr. ASMA BINT SALIM BIN AHMEDBIN AFIF